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رهبر معظم انقلاب فرمودنــد: قدرت نقش آفرینی 
مردم در حوادث بزرگ را ما نباید فراموش کنیم. این 
را در زندگی خودمان تجربه کردیم، هم خودمان باید 
فراموش نکنیم، هم این تجربه را به دیگران منعکس 

کنیم.
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح دیروز در سالروز قیام تاریخی 
مردم قم در ۱۹ دی ۱۳۵۶ در دیدار هزاران نفر از مردم این شهر، 
با اشاره به قدرت بی نظیر نقش آفرینی مردم، حضور و پرچم داری 
ملت در هر عرصه و میدان را، راهبرد مؤثر و راهگشای امام خمینی 
و نظام اسلامی؛ و بی انگیزه کردن و بیرون کشیدن مردم از صحنه 
را، راهبرد دشمنان سرزمین پاک ایران به ویژه آمریکا و صهیونیزم 
خواندند و تأکید کردند: هرکسی در هر جایی زبان گویا، اثرگذار و 
مخاطب دارد، باید با معرفت افزایی، مردم را به حضور در عرصه های 
مختلف سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و دیگر عرصه ها فراخواند.
حضرت آیت الله خامنه ای، قم را شهر قیام و معرفت و جهاد نامیدند 
و با اشــاره به درس های ماندگار قیام خودجوش مردم مؤمن این 
شهر در ۱۹ دی ۱۳۵۶، گفتند: این حادثه عظیم که در اعتراض به 
اقدام رژیم وابسته در انتشار مقاله ای موهن نسبت به امام خمینی 
صورت گرفت، اثبات قدرت نقش آفرینی مردم در حوادث بزرگ 
است.ایشــان، غزه را مصداقی عینــی از این قدرت عظیم مردم 
دانستند و گفتند: گروه کوچکی از مردم در زمینی کوچک، آمریکا با 
آن همه ادعا و رژیم صهیونیستی آویزان به آمریکا را با قدرت صبر 

و ایستادگی خود، عاجز کرده اند.
رهبر انقلاب، سرنگونی رژیم وابسته و ظالم طاغوت را در فاصله 
حدود یک سال از قیام جریان ساز مردم قم، نتیجه ملموس حضور 
مردم در صحنه برشمردند و گفتند: این درس بزرگ را، امام بزرگوار 
در ســال های ۴۱ و ۴۲ با حرف و عمل به ملت آموخت و نشان 
داد که حضور مردم در میدان معجزه آفرین است.حضرت آیت الله 
خامنــه ای، تکیه بر توده های مردم را انتخــاب راهبردی امام در 
قبال روش های رایج سیاسی از جمله نشست وبرخاست با احزاب 
و چهره های سیاســی دانستند و افزودند: امام در ۱۲ خرداد ۴۲ در 
فیضیه به میدان آمد، مردم را هم به میدان آورد و پرچم را بدست 
آن ها داد که قیام مردم در ۱۵ خرداد ۴۲ در تهران، قم و ورامین و 

شهرهای دیگر، پاسخ ملت به این دعوت بود.
به گزارش مهر، ایشــان قیام خودجوش ۱۹ دی مردم قم را هم 
پاسخی به درس امام برای حضور همیشگی در میدان برشمردند و 
گفتند: تکیه بر مردم البته درس امیرمومنان است که در نهج البلاغه 
می فرماید توده های مردم تکیه گاه دین، بدنه اصلی جامعه و ذخیره 

روز رویایی با دشمن هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای با انتقاد از کسانیکه حضور رییس جمهور 

در میان مردم را »پوپولیسم« می خوانند، گفتند: مردم داری نقطه 
اصلی سیاست های نظام است؛ البته کیفیت کار کردن با توده های 

مردم هنر بزرگی است که باید در آن تأمل و تعمق کرد.
رهبر انقلاب، »جهت دهی دقیق« و »توان بخشی معرفتی« را دو 
لازمه کشاندن مردم به میدان مبارزه و ایستادگی برشمردند و گفتند: 
هدف از دعوت مردم به حضور، حاکمیت اسلامی، عزت اسلامی، 

صلاح کامل و اعتلای ملت و مقابله با استکبار است.
ایشــان معرفت افزایی مردم را وظیفه اندیشــمندان، استادان، 
روشنفکران، طلاب و دیگر قشرهای مؤثر در افکار عمومی خواندند 
و گفتند: آمریکایی ها با ساده اندیشی و محاسبات غلط به همراه 
دلبستگانشان بعد از ۴۵ سال همچنان در حال توجیه چهره رژیم 
منحوس و وابسته ای هستند که در ۲۲ بهمن ۵۷ با لگد ملت از این 

خاک پاک به بیرون رانده شد.
رهبر انقلاب با بیان دخالت مستقیم انگلیس در روی کار آمدن 
رضاخان افزودند: این عنصر دست نشانده به کمک عوامل انگلیس 
بعد از چند سال شروع به استحاله فرهنگی ملت کرد که »کشف 
حجاب، تعطیلی حوزه ها و مراسم عزاداری« و اقدامات مشابه او را 

باید با این چشم نگاه کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به دخالت انگلیس در روی 
کار آمدن محمدرضا و کودتای مشترک آمریکا و انگلیس برای 
بازگرداندن شــاه فراری به قدرت در ســال ۱۳۳۲، افزودند: رژیم 
طاغوت اول، وسط و آخرش با کمک بیگانگان روی کار آمد و به 
حیات ننگینش ادامه داد و در مقابل این کمک ها، نه تنها نفت ایران 
بلکه عزت و دین و شرف ملت را هم به بیگانگان فروخت اما حالا 

بعضی ها درصدد توجیه آن رژیم فاسد هستند.
رهبر انقلاب اســلامی در ادامه سخنان شــان به تبیین راهبرد 
جبهه استکبار و اســتثمار در ایران پرداختند و افزودند: آمریکا و 
رژیم صهیونیستی در نقطه مقابل راهبرد امام برای آوردن مردم 
به وســط میدان و سپردن پرچم تلاش و مبارزه به آنها، سیاست 
کلان »بیرون کشــاندن مردم ایران از صحنه« را بکار گرفته اند 
و امروز هم در نهایت رذالت با روش های مختلف، این سیاســت 
را پیگیری می کنند.ایشان، تلاش برای کوچک شمردن حضور 
مردم در مناسبت های مهم را یکی از ترفندهای دشمن برای خارج 
کردن مردم از صحنه دانستند و گفتند: تمسخر راهپیمایی اربعین، 
تردیدافکنی درباره احترام مردم به ســردار بزرگ ایران و منطقه و 
همچنین ایجاد تردید در زمینه حضور با عظمت مردم در جشن های 
مذهبی مانند نیمه شعبان از نمونه های سیاست راهبردی دشمن 

برای بیرون آوردن مردم از میدان است.
رهبر انقلاب افزودند: علت این دشمنی آن است که فهمیده اند 
عامل پیشرفت و عزت یابی ایران، و مطرح شدن آن به عنوان یک 
قدرت شــاخص در منطقه، و ایجاد عمق راهبردی بی نظیر برای 
نظام یعنی نیروهای مقاومت در سراسر منطقه، و شکست همه 
توطئه ها از کودتا و جنگ تحمیلی تا توطئه های امنیتی، حضور 
مردم ایران در صحنه است.حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته 
در جایی که به هر دلیل مانع حضور مردم در صحنه شده اند، دشمن 
خرسند شــده است که خیلی از بخش های اقتصادی همین طور 
است.ایشان از دیگر شــگردها برای خارج کردن مردم از صحنه 
را تلاش رسانه های بیگانه برای مأیوس کردن مردم و بخصوص 

جوانان از آینده دانستند و گفتند: تعمیم یا بزرگ نمایی نکات منفی، 
ترویج بی فایده بودن حضور در فعالیت های سیاسی و انتخابات، و به 
رخ کشیدن کمبودها و سختی های اقتصادی از جمله فعالیت های 

تبلیغاتی آنها است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته بدون شک، مشکل اقتصادی 
داریم و ضعف های گوناگونی هم بوده و ادامه پیدا کرده است که اگر 
تحقیق و دقت شود، بیشتر این ضعف ها هم ناشی از حضور نداشتن 

مردم بوده و در عرصه های حضور مردم، ضعف ها کمتر است.
ایشان »ترساندن از قدرت ها و از آمریکا و رژیم صهیونیستی« را 
ترفندی دیگر برای بیرون راندن مردم از میدان دانستند و گفتند: اگر 
قرار بود ملت ایران از فلان قدرت بترسد، جمهوری اسلامی دیگر 
وجود نداشت ضمن اینکه امروز خیلی از قدرت هایی که داعیه دار 

تسلط و خدایی بر منطقه بودند، از ملت ایران می ترسند.
حضرت آیت الله خامنه ای ابزار دیگر بیگانگان برای خارج کردن 
مردم از صحنه را »بی اعتقاد کردن مردم به عوامل حضور، شجاعت 
و قدرت« خواندند و گفتند: در رأس عوامل قدرت آفرین، ایمان دینی 
و تشرّع اســت و تلاش و تبلیغات دشمن با هدف تضعیف این 
عوامل انجام می شود.ایشان افزودند: به قضیه حجاب و امثال آن 
باید با این نگاه توجه و کار کرد که مساله صرفاً ناآگاهی عده ای از 
موضوع حجاب نیست بلکه عده کمی با انگیزه مخالفت و معارضه 
این کارها را می کنند.»ایجاد اختلاف و دوقطبی کردن مردم« به 
نحوی که موضوع از اختلافات دوستانه خارج و به محکوم کردن 
هر حرفِ ولو خوب طرف مقابل منجر شود، شگرد دیگری برای 
خالی کردن میدان از حضور مردم بود که رهبر انقلاب پس از تبیین 
آن گفتند: راه مقابله با این نقشه ها، حضور مردم در مسایل سیاسی، 

اقتصادی، انتخابات و حتی مسایل امنیتی است.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: در زمینه مسایل امنیتی مردم 
می توانند با شناسایی عوامل دشمن به دستگاه های امنیتی کمک 
کنند، همچنانکه تاکنون خیلی از مشکلات امنیتی با کمک مردم 
برطرف شــده و دستگاه ها از وقوع فجایعی مشابه حادثه کرمان 
پیشگیری کرده اند که شاید بتوان گفت میزان خنثی سازی توطئه ها 

دهها برابر چیزی است که اتفاق می افتد.
ایشان ترویج حضور و نقش آفرینی مردم به عنوان رکن مهم اداره 
صحیح کشور و لازمه قطعی دستیابی انقلاب به اهداف را نوعی 
تواصی به حق و وظیفه هر صاحب صدا و منبر برشمردند و افزودند: 
عالم دینی، مرجع، روحانی، استاد دانشگاه، هنرمند، مدیر، مسؤول 
سیاسی، صداوسیما، و همه وظیفه دارند مردم را به حضور در میدان 
و ایستادگی در آن ترغیب کنند البته وظیفه مسؤولان حکومتی 
سنگین تر است چرا که مردم آماده اند و باید زمینه را برای حضور 

آنها آماده کرد.

رهبر انقلاب، اجتماع عظیم مردم در چهارمین سالگرد شهادت 
سردار سلیمانی، حضور مردم در راهپیمایی های ۲۲ بهمن و روز 
قدس و اجتماع در ایام الله همچون ســالروز ۹ دی را نشانه های 
بارز آمادگی مردم برای حضور در میدان دانســتند و گفتند: مردم 
در سالروز شهادت سردار پر افتخار از راههای دور برای زیارت به 
کرمان آمدند و با وجود آن اتفاق فاجعه بار، فردا همان اجتماع مردمی 
با همان شدت و قدرت و انگیزه ادامه یافت. این یعنی مردم آماده 
هستند و ما مسؤولان باید زمینه را برای حضور آنها آماده کنیم.

ایشان در خصوص قضیه اندوه بار کرمان خاطرنشان کردند: این 
فاجعه به معنی واقعی ملت ما را مصیبت زده کرد، البته ما اصراری 
نداریم که این و آن را متهم کنیم اما اصرار داریم عوامل واقعی و 
پشت پرده موضوع را شناسایی و آنها را سرکوب کنیم که ان شاءالله 
مســؤولان محترم که به طور جدی مشغول کار هستند، بتوانند 
عواملی را که در این جنایت دخالت داشــتند و پشت آن بودند، به 

سزای اعمالشان برسانند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان، موضوع غزه 
را مورد توجه قرار دادند و با اشاره به تحقق تدریجی پیش بینی های 
روشن بینان در این موضوع گفتند: پیش بینی می شد که پیروز این 
میدان، مقاومت فلسطین است و آنکه شکست خواهد خورد، رژیم 
خبیث و ملعون صهیونیستی است که امروز این پیش بینی در حال 
تحقق است.ایشان، سه ماه جنایت و کودک کشی صهیونیست ها را 
حادثه ای فراموش نشدنی در تاریخ دانستند و افزودند: حتی پس از 
نابودی و پاک شدن این رژیم از روی زمین، این جنایات فراموش 
نمی شود و در تاریخ خواهند نوشت روزی، عده ای در این منطقه به 
حکومت رسیدند که در طول چند هفته هزاران کودک را به قتل 
رساندند اما صبر مردم و ایستادگی و مقاومت فلسطینی، آنها را وادار 
به عقب نشینی کرد.رهبر انقلاب در تبیین نشانه های شکست و 
ناکامی رژیم صهیونیستی پس از حدود ۱۰۰ روز جنایت، خاطرنشان 
کردند: آنها گفته بودند حماس و مقاومت را از بین می بریم و مردم 
غزه را منتقل می کنیم که نتوانستند و امروز مقاومت، زنده و سرحال 
و آماده است، در حالی که رژیم صهیونیستی، خسته و سرافکنده و 

پشیمان است و داغ باطن جنایتکار به پیشانی آن خورده است.
ایشان این هماوردی را یک عبرت دانستند و گفتند: این عبرت 
نشــان می دهد باید خط ایستادگی در مقابل ظلم، زور، استکبار و 
غصب دنبال شود و مقاومت همچنان خود را به روز و آماده نگه 
دارد و از ترفند دشــمن غافل نماند و به یاری خدا هر جا امکان 
داشت به دشمن ضربه وارد کند.حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: 
ان شاءالله روزی فراخواهد رسید که ملت ایران و ملت های مسلمان، 
غلبه صبر و ایستادگی و توکل به خدا بر دشمنان و شیاطین عالم 

را به چشم ببینند.

رهبر معظم انقلاب:

ایجاد دو قطبی در جامعه از اهداف دشمن است
طغیانی، نماینده اصفهان: امروز مردم نیازمند 
پارتی برای تأمین بلیت اتوبوس هستند!

مهدی طغیانی نماینده اصفهان در مجلــس در تذکری گفت: تهیه بلیت 
اتوبوس برای خانواده هایی که دانشجو دارند تبدیل به کابوس شده است. 
ناوگان مسافربری بین شهری به یک سوم رسیده و در این راستا مردم با 

مشکلاتی روبرو هستند.
در صحن دیروز مجلس مهدی طغیانی نماینده اصفهان در تذکری گفت: تأمین حداقل نیاز 
مردم در مسافرت، بلیت اتوبوس است. امروز مردم گرفتار تهیه بلیت اتوبوس هستند، روزگاری با 
داد و فریاد به دنبال مسافر بودند، امروز نیازمند به آشنا و پارتی برای تأمین بلیت اتوبوس هستند.

تهیه بلیت اتوبوس برای خانواده هایی که دانشجو دارند تبدیل به کابوس شده است. ناوگان 
مسافربری بین شهری به یک سوم رسیده و در این راستا مردم با مشکلاتی روبرو هستند.به 
گزارش جماران؛ وضعیت نامناسب مدیریت راه آهن باید مورد توجه قرار گیرد، حدود ۲۰ هزار واگن 
به دلیل واهی متوقف هستند، اجازه صدور بارنامه به آنها نمی دهم، آیا این مشوق سرمایه گذاری 
است؟ اینگونه می خواهید راه آهن را در بخش اقتصادی فعال کنید؟آلودگی هوای اصفهان چند 
سالی است که تبدیل به قاتل جدید مردم شده است و سالیانه چندین هزار قربانی می گیرد. باید 

سررشته آلودگی هوا از بین برود.

 چرا علیرغم توانایی تولید مرغ و برنج 
باید از کشورهای دیگر مرغ و برنج وارد کنیم؟

نماینده مردم ساری در مجلس، با بیان اینکه چرا در حوزه تولید محصولات 
کشاورزی به تولیدات نسبت به واردات کمتر توجه می شود، گفت: چرا امروز 
علیرغم توانایی تولید مرغ و برنج باید از کشــورهای دیگر مرغ و برنج وارد 

کنیم.
منصورعلی زارعی کیاپی در نشست دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری به دولت درباره 
سد فینســک اخطار داد و گفت: حدود ۴ سال است که در این مورد حرف می زنیم؛ آب شرب 
و کشاورزی ۶۰۰ هزار نفر از جمعیت مردم ساری و میان دورود به مخاطره می افتد؛ آقای وزیر 
چگونه جرات می کنید که نسبت به احداث این سد که غیر کارشناسی است اعلام نظر کنید، 
شما می دانید این سد بر روی سرشاخه ای ایجاد می شود که فعلا در سد شهید رجایی به جای 
سد ۱۶۰ میلیون مترمکعب، ۳۵ میلیون مترمکعب آب است.به گزارش ایلنا، نماینده مردم ساری و 
میان دورود در مجلس ادامه داد: از آقای رئیس جمهور درخواست می کنم قبل از شروع سفرتان در 
آینده حتما توقف اجرای این سد را اعلام کنید.وی اضافه کرد: برخی از مسائل مهم و اساسی کشور 
که سال ها بر زمین مانده بود مانند نظام هماهنگ حقوق بازنشستگان، اشتغال، تبدیل وضعیت 
نیروهای شرکتی، تامین مسکن، موضوعات حوزه بهداشت و کشاورزی و ... در این مجلس روی 
ریل قرار گرفت اما در میدان عمل چیزی مشاهده نمی شود یا کمتر به آن ها توجه می شود.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم، تصریح کرد: امروز چهارمین گزارش درباره موضوعات حوزه 
بهداشت و درمان قرائت شد، در میدان چه اتفاقی افتاده است؟وی با طرح این پرسش که چرا در 
حوزه تولید محصولات کشاورزی به تولیدات نسبت به واردات کمتر توجه می شود، افزود: چرا 
امروز علیرغم توانایی تولید مرغ و برنج باید از کشورهای دیگر مرغ و برنج وارد کنیم، امروز گرایش 

به تامین محصولات غذایی از مسیر واردات نسبت به تولید داخل بیشتر شده است.

این حساب ها سال آینده مسدود می شوند
نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ از مصوبه این کمیسیون 
برای مسدود کردن تمامی حساب های فرعی دستگاه ها خبر داد و گفت که 
طبق این مصوبه دستگاه های اجرایی باید تمام حساب های ریالی و ارزی خود 
را صرفا از طریق سازمان خزانه داری کل کشور نزد بانک مرکزی افتتاح کنند.

محمدرضا رضایی کوچی در توضیح جلســه ndروز کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۳ گفت: 
کمیسیون تلفیق امروز بندی از لایحه بودجه را تصویب کرد که به موجب آن، کلیه دستگاه های 
اجرایی موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری و ماده ۱ قانون برنامه پنج ساله هفتم 
پیشرفت از جمله دستگاه ها و شرکت های مستلزم ذکر نام یا تصریح نام مانند شرکت های اصلی 
و تابعه وزارت نفت به جز سازمان  گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( و سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( و سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران مکلف می شوند، کلیه حساب های فرعی خود را مسدود کرده و تمام حساب های ریالی و 
ارزی خود )درآمدی و هزینه ای( را صرفا از طریق ســازمان خزانه داری کل کشور نزد بانک 
مرکزی افتتاح کنند. وی ادامه داد: این دستگاه ها موظفند کلیه دریافت ها و پرداخت های خود را 
فقط از طریق حساب های افتتاح شده نزد بانک مرکزی انجام دهند. همچنین نگهداری هرگونه 
حساب توسط این دستگاه در بانکی غیر بانک مرکزی در حکم تصرف غیرقانونی اموال دولتی 
است. رضایی کوچی اضافه کرد: نهادهای عمومی غیردولتی نیز در رابطه با آن بخش از منابع 
خود که از محل منابع عمومی یا کمک های مردمی تأمین می شوند، مشمول این حکم می شوند. 
به گفته وی، اجرای این حکم در خصوص دستگاه هایی که مستقیماً زیر نظر مقام معظم رهبری 
اداره می شوند، منوط به اذن ایشان است. به گزارش اقتصاد آنلاین،  نایب رئیس کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ در پایان گفت که بانک مرکزی مکلف به پیگیری اجرای این بند و مسدود 

کردن حساب های فرعی این دستگاه های اجرایی است.

دادگستری کل استان تهران:
فروش آنلاین دخانیات ممنوع است

دادگستری کل استان تهران اعلام کرد که فروش دخانیات توسط برخی از 
فروشگاه های آنلاین و پلتفرم های اینترنتی ممنوع است.

 دادگســتری کل اســتان تهران در پی وصول گزارشاتی مبنی بر فروش دخانیات از طریق 
فروشگاه های آنلاین و پلتفرم های اینترنتی به اتحادیه کشوری کسب و کارهای مجازی تذکر 
داد. بر این اســاس، گزارشــات واصله حاکی از این است که برخی از فروشگاه های آنلاین و 
پلتفرم های اینترنتی به رغم ممنوعیت فروش مواد دخانی در فضای مجازی، نسبت به فروش 
این مواد علی الخصوص به افراد با سنین پایین )زیر ۱۸ سال( اقدام می کنند که این امر برابر ماده 
۱۲ قانون جامع »کنترل و مبارزه ملی با دخانیات« و ماده ۱۰ آیین نامه اجرایی این قانون ممنوع 
است. به گزارش ایسنا،در همین راستا، معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
کل استان تهران، اتحادیه کشوری کسب و کارهای مجازی را مکلف می کند تا از استمرار این 
موضوع جلوگیری کند و در غیر این صورت برابر قوانین و مقررات، برخورد قانونی و قضایی لازم 

با متخلفان به عمل خواهد آمد.

گرانی ها در کشور طبیعی نیست
عضو مجمع نمایندگان اســتان فارس در مجلس یازدهم گفت: اســتان 
 فارس که روزی در بعد کشــاورزی و دامپروری ســرآمد بود، امروز به دلیل 

خشکسالی های پی در پی دچار بحران شده است.
علیرضا پاک فطرت در نطق دیروز  مجلس،  گفت: استان پهناور فارس که مرزهای آبی و خاکی 
جنوب کشور را پشتیبانی می کند، امروز به دلیل بی توجهی های گذشته دچار مشکل شده است. 
استان فارس که روزی در بعد کشاورزی و دامپروری سرآمد بود، امروز به دلیل خشکسالی های 
پی در پی دچار بحران شده است. کم بارشی و خشکسالی امسال فارس را با بحران حاد مواجه 
خواهد کرد زیرا کشت های دیم و حتی کشت های آبی که بیشتر نیز گندم هستند، اگر امروز 
فکری برای آنها نشود فاجعه به بار می آید و دولت باید گندم را با چند برابر قیمت از خارج وارد 
کند. انتظار می رود وزارت نیرو و وزارت جهاد کشاورزی در بارور کردن ابرها تا حدودی جبران 
کمبود بارش را در گذشته انجام دهد.وی در تذکری خطاب به وزیر ورزش و جوانان بیان کرد: 
استان فارس با داشتن نوجوانان و جوانان برومند و ورزشکار سرانه ورزشی خصوصا در شهر شیراز 
از متوسط کشوری بسیار پایین تر است. فارس با جمعیتی نزدیک ۶ میلیون نفر یک ورزشگاه 
استاندارد و یک تیم فوتبال در لیگ برتر ندارد در صورتی که در دو دهه قبل، دو تیم فوتبال در 
لیگ برتر داشته است.پاک فطرت اضافه کرد: شیراز یک شهر دانشگاهی و یک شهر درمانی 
است و بعد درمان جمعیت ۱۰میلیونی جنوب کشور را سرویس می دهد، با کمبود شدید تخت 
بیمارستانی روبرو است. در بعد آموزشی و مدارس در استان فارس حتی در شهرستان شیراز و 
زرقان که مرکز استان فارس است، هنوز مدارس سنگی و مدارس کانکسی وجود دارد. قیمت 
دارو خصوصا قیمت داروهای خاص در شیرار نجومی شده است.وی در تذکری خطاب به رییس 
جمهور گفت: تخصیص بودجه های عمرانی استان فارس در سال جاری حداکثر ۳۵ درصد بوده 
در صورتی که نزدیک ۱۰ ماه از سال گذشته و این به معنای بی توجهی به کارهای عمرانی است.

این نماینده مجلس در دوره یازدهم در تذکری خطاب به معاون اول رییس جمهور ادامه داد: شما 
نظارت بر عملکرد وزارتخانه ها را دارید که بنظر می رسد وزرای شما پاسخگو نیستند. امروز بازار 
رها شده است و هرکس به هر قیمتی اجناس خود را می فروشد. گرانی ها مردم را کلافه کرده 
است. گوشت گوسفند کیلویی ۷۰۰ هزار تومان شده است که توجیهی ندارد. این گرانی ها در 
کشور طبیعی نیست. خرج به دخل نمی خورد و کارگر و کارمند و بازنشسته همه نگران هستند.

وی اضافه کرد: اصلاح سیستم اداری که باید انجام میشد، رها شده است. بی عدالتی در پرداخت 
حقوق ها، کارمندان و کارگران را گله مند کرده است. چرا باید حقوق پرسنل شرکتی نصف حقوق 
پرســنل همتراز باشد. این وضعیت جوانان را آزرده کرده است.نماینده مردم شیراز و  زرقان در 
مجلس اظهار داشت: به نام استخدام نخبگان نباید قانون را دور زد. قرار بود معلمان حق التدریسی 
و نهضتی تعیین تکلیف شوند. قرار بود پرسنل شرکتی که بیش از ۵ سال سابقه دارند، تعیین 
تکلیف شوند و حداقل آن نیز یکسان شدن حقوق آنان با نیروهای همتراز پرسنل رسمی بود. قرار 
مطالبات پایان خدمت بازنشستگان خصوصا آموزش وپرورش، بهداشت ودرمان، مخابرات و بقیه 

وزارتخانه ها به موقع پرداخت شود اما هنوز این کار انجام نشده است.

اخبار کوتاه 

در حالی بلیت پروازهای داخلی کمیاب شده و ایرلاین ها در این بخش 
عرضه قطره چکانی دارند که شرکت های هواپیمایی اقدام به افزایش 

غیرقانونی قیمت بلیت کرده اند.
افزایش قیمت بلیت هواپیما ممکن است به عوامل مختلفی بستگی داشته باشد. این 
افزایش ممکن است به دلیل افزایش تقاضا برای پروازهای خاص، افزایش هزینه های 
ناشی از نفت یا سوخت هواپیما، و یا تغییرات قیمت ارز باشد. عوامل دیگری مانند نوسانات 
در بازار سفر و حتی رخدادهای جهانی نیز می توانند تأثیرگذار باشند. اغلب افزایش قیمت 
بلیت هواپیما به دلیل یک یا ترکیبی از این عوامل اتفاق می افتد.چند وقتی است که پیدا 
کردن بلیت پروازهای داخلی برای مردم به  یک عملیات تقریبا غیرممکن تبدیل شده و 
تداعی کننده ضرب المثل معروف »گشتم نبود، نگرد نیست« شده است. اگر هم باشد با 

قیمت های نجومی و بالاتر از نرخ های مصوب سازمان هواپیمایی کشوری.
بــا وجود اظهارات گاه و بیگاه مســئولان وزارت راه و شهرســازی در رابطه با ورود 
هواپیماهای متعدد به کشور و الحاق آنها به ناوگان هوایی، اما در عمل تغییر محسوسی در 
عملکرد شرکت های هواپیمایی و افزایش خدمات رسانی آنها به مردم صورت نگرفته است. 
طی ۲ سال اخیر خرید بلیت هواپیما با دشواری انجام می شود و بعضا خبری از فروش بلیت 
با قیمت ها مصوب نیست.اواخر آذرماه امسال رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با اعلام 
این که از ابتدای دولت سیزدهم ۷۰ هواپیما و هلی کوپتر دست دوم وارد کشور شده، گفته 

بود: با توجه به وضعیت کشور تا قبل از ورود هواپیما به کشور آن را رسانه ای نمی کنیم.
وی پیش تر)اوایل شهریور ماه امسال( نیز از افرایش تعداد هواپیماهای فعال به ۲۵۰ فروند 
تا پایان سال خبر داده و گفته بود: در طول ۲۰ ماه گذشته ۶۰ فروند هواپیما به کشور وارد 

شده که ۳۰ فروند از این هواپیماها تاکنون عملیاتی شده است.
در این شرایط این پرسش مطرح می شود که خروجی ورود هواپیماهای جدید به ناوگان 
هوایی مسافری کشور چه بوده است؟ آیا باعث شده تا روند همیشگی گرانفروشی برخی 

ایرلاین ها کُند شود؟ آیا دسترسی به بلیت پروازهای داخلی برای مردم تسهیل شده است؟ 
آیا کیفیت خدمات ارتقا یافته است؟ آیا دستورالعمل حقوق مسافران رعایت می شود؟

متاسفانه پاسخ این پرسش ها »خیر« است. به عنوان نمونه سری به سایت های دارای 
مجوز فروش بلیت پروازهای داخلی می زنیم تا اثرگذاری ورود هواپیماهای جدید به ناوگان 
هوایی کشور را از نزدیک مشاهده کنیم.در سایت علی بابا پروازی برای مسیر تهران-

مشهد طی امروز ۱۹ دیماه سال ۱۴۰۲ نه به صورت سیستمی و نه چارتری وجود ندارد 
و کاربر با این پیام مواجه می شود: »متاسفانه هیچ پروازی مطابق فیلترهای مدنظر شما 
پیدا نشد.«برای پرواز تهران-کیش نیز وضعیت مشابه است. تمام پروازهای این مسیر 
شرکت های هواپیمایی کاسپین، قشم ایر، آسمان، چابهار، وارش، کیش ایر، ایران ایر، فلای 
پرشیا و... تکمیل شده است.البته برای روز پنجشنبه ۲۱ دیماه می توان با قیمت حدود ۳ 
میلیون تومانی بلیت پرواز تهران-کیش هواپیمایی چابهار را خریداری کرد، یعنی تقریبا ۱.۳ 

میلیون تومان گران تر از قیمت مصوب اعلام شده از سوی سازمان هواپیمایی کشوری.
بلیت پرواز تهران-شیراز نیز برای امروز موجود نیست، البته هواپیمایی فلای پرشیا بلیت 
این پرواز را برای فردا با قیمت ۲ میلیون و ۱۰ هزار تومان می فروشد. این قیمت حدود 

۷۰۰ هزار تومان از قیمت مصوب بالاتر است!هیچ بلیت پروازی برای مسیر تهران-اهواز 
نیز تا شنبه هفته آینده موجود نیست. هواپیمایی کارون بلیت این پرواز را برای یکشنبه 
آینده ۸۰۰ هزار تومان گران تر از قیمت مصوب عرضه کرده است. برای مسیر پروازی 
تبریز-کیش و تبریز-شیزار نیز تا اطلاع ثانوی بلیت وجود ندارد.همانگونه مشاهده می شود 
با وجود ورود هواپیماهای جدید به ناوگان هوایی کشــور طبق ادعای رئیس سازمان 
هواپیمایی کشور اما نه تنها تغییری در روند خدمات رسانی به مردم صورت نگرفته که 
شرکت های هواپیمایی در حال گرانفروشی بلیت پروازهای داخلی هستند. مسئله ای که 

به نظر می رسد سازمان هواپیمایی کشوری فعلا متوجه آن نشده است.
به نقل از تیتر کوتاه، قیمت مســیرهای پروازی که در جدول بالا مشــاهده می شود 
سیستمی و اکونومی بوده )مستندات موجود است( و سایت فروشنده برای در امان ماندن 
از مباحث مربوط به تبعات گرانفروشی اقدام به درج عبارت »نرخ رسمی ایرلاین« کرده 
است.شرکت های هواپیمایی اوایل امسال به صورت خودسرانه و بدون اخذ مجوزهای 
لازم اقدام به افزایش قیمت بلیت هواپیما کردند. موضوعی که در ابتدا سازمان هواپیمایی 
کشوری با ان مماشت کرد، اما با ورود وزیر راه و شهرسازی جلو گرانفروشی ایرلاین ها با 
همکاری سازمان تعزیرات حکومتی گرفته شد.در حالی حدود ۸ ماه از این ماجرا می گذرد 
که شرکت های هواپیمایی بی سرو صدا قیمت بلیت پروازهای داخلی را افزایش داده اند. تا 
امروز نیز خبری از نظارت سازمان هواپیمایی کشوری بر این بخش و جلوگیری از افزایش 
غیرقانونی بلیت هواپیما نیست. البته این احتمال وجود دارد که قیمت بلیت هواپیما با چراغ 
سبز متولی حمل ونقل هوایی مسافری افزایش یافته باشد.محمدی بخش رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری شهریور ماه امسال درخصوص نظارت ها بر نحوه عرضه بلیت گفته 
بود: سازمان تعزیرات، دادستانی، سازمان هواپیمایی کشوری و سازمان بازرسی کل کشور 
در قالب یک گروه از تمام شــرکت ها و سایت های فروش بلیت به صورت روزانه نحوه 

عرضه و نمایش فروش بلیت را بررسی و بازرسی می کنند.

یکی از نمایندگان مجلس با انتقاد از افزایش قیمت برخی کالاها، بر 
لزوم ورود ستاد تنظیم بازار به این موضوع تاکید کرد.

محمدحســن آصفری نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب در تذکری به وزیر 
راه و شهرســازی درباره مسکن ملی گفت: با توجه به تعللی که متأسفانه برخی از 
ادارات مسکن و شهرسازی و پیمانکاران انجام دادند، قیمت مصالح ساختمانی بالا 
رفته و آورده مردم را تا ۷۰۰ میلیون رســانده اســت؛ چطور می شود فردی با ۷۰۰ 
میلیون صاحب مسکن شود؟ باید موضوع مسکن ملی به صورت جدی نظارت و 
پیگیری شود تا قشر محروم بتوانند صاحب مسکن شوند.وی همچنین با اشاره به 
حقوق دریافتی کارکنان نیروهای مسلح به ویژه سپاه و نیروی انتظامی، اظهار کرد: 
متأسفانه حقوق این گروه بسیار پایین است؛ با توجه به اینکه امنیت کشور دست این 
گروه است، باید نسبت به استاندارد کردن و افزایش حقوق نیروهای مسلح اقدام شود.
این نماینده مجلس با تاکید بر لزوم اجرای طرح رتبه بندی بازنشستگان فرهنگی 
عنوان کرد: متأسفانه هنوز حکم آنها  توسط وزارت آموزش و پرورش صادر نشده و 
آنها در بلاتکلیفی هستند.به گزارش ایسنا، آصفری در تذکر دیگری تاکید کرد: ستاد 
اجرایی، اوقاف و بنیاد مستضعفان با درآمدهایی که دارند برای محرومیت زدایی و ایجاد 
شغل برای جوانان به کمک دولت بیایند.وی همچنین بر لزوم اجرای مصوبه مجلس 
درباره متناسب سازی حقوق بازنشستگان در جریان بررسی برنامه هفتم توسعه تاکید 
کرد و گفت: مجلس در برنامه هفتم توسعه تصویب کرده بود که در سال اول باید 
۴۰ درصد نسبت به متناسب سازی حقوق بازنشستگان اقدام شود. خواهشمند است 
کمیسیون تلفیق منابع آن را به جد ببیند تا مشکلی برای این عزیزان ایجاد نشود.این 
نماینده مجلس در پایان اظهار کرد: علیرغم تأکیدی که رئیس جمهور داشتند، قیمت 
مواد پروتئینی به ویژه گوشت بیش از ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان افزایش داشته است؛ 
بنابراین لازم است ستاد تنظیم بازار وارد شده و نگذارد فشار بیشتر به مردم وارد شود.

بلیت هواپیما کیمیا شد
ستاد تنظیم بازار نگذارد فشار 

بیشتر به مردم وارد شود
موج جدید افزایش قیمت بلیت پروازهای داخلی

ضرب الاجل ۲ ماهه به وزارت بهداشت برای حل مشکل دارو و درمان مردم
 بررسی مشکلات تامین و توزیع دارو و توضیحات وزیر بهداشت

»ســوال از وزیر بهداشت«، »بررسی مشکلات زنجیره تامین و توزیع دارو و تجهیزات 
پزشکی« از مهم ترین خبرهای جلسه علنی دیروز ۱۴۰۲ مجلس بود.

 جلسه علنی  مجلس به ریاست محمد باقر قالیباف تشکیل شد و بررسی سوال رمضانعلی سنگدوینی نماینده 
گرگان و آق قلا و تعدادی دیگر از نمایندگان از وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و رسیدگی به گزارش 
کمیسیون بهداشت و درمان در مورد ارزیابی اثر بخشی سیاست گذاری ها و اقدامات عملیاتی دستگاه های مسئول 
برای ساماندهی مشکلات زنجیره تامین و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی در کشور و ... در دستورکار نمایندگان 
قرار گرفت.رمضانعلی سنگدوینی عضو کمیسیون انرژی با اشاره به زحمات کادر درمان در دوران کرونا این 
پرسش را از وزیر بهداشت طرح کرد که برنامه وزارتخانه شما برای نیروهای پرستاران طرحی و نیروهای روزمزد 
چیست؟ و افزود: چرا علی رغم تمام زحمات پرستاران و کادر درمان در زمان پاندمی کرونا و وعده های داده 
شده، وزارت بهداشت اقدام به تعدیل کادر بیمارستانی و عدم تمدید طرح پرستاران کرده است؟بهرام عین اللهی با 
حضور در صحن علنی ضمن پاسخ به این سوال گفت: کادر درمان به ویژه در زمان کرونا کارهای بسیار مهمی 
انجام دادند و وظیفه ماست که بتوانیم این نیروهای مورد نظر را در حوزه های مختلف به کار بگیریم و بتوانیم از 
خدمات آنها استفاده کنیم.وی به ارائه گزارشی درباره وضعیت تامین نیروی انسانی در وزارت بهداشت پرداخت 
و گفت: موضوع حضور عزیزان کارکنان حوزه سلامت در کرونا برای وزارت بهداشت اهمیت داشته در همین 
راستا نیز در همه آزمون های استخدامی وزارت بهداشت متناسب با سابقه خدمتی که کادر درمان در کرونا داشتند 
امتیازاتی کسب کردند. در دو سال گذشته در نخستین آزمون استخدامی حدود ۲۸ هزار و ۹۶۱ نفر استخدام شدند 
که از این تعداد ۲۲ هزار و ۹۷ نفر آنها امتیاز کرونا را داشتند. اخیرا هم که آزمون استخدامی جدید را برگزار کردیم 
و حدود ۲۵ هزار نفر در آن پذیرفته می شود، از ۹۸۸ هزار نفر شرکت کننده، ۶۰ هزار نفر از امتیاز کرونا استفاده 
کردند؛ این آزمون در مرحله مصاحبه و گزینش است و نتایج نهایی آن به زودی اعلام می شود. نماینده مردم 
گرگان و آق قلا پس از استماع توضیحات وزیر بهداشت در خصوص اقدامات صورت گرفته برای ساماندهی کادر 
درمانی به صورت مشروط قانع شد و افزود: لازم است که در خصوص فوق العاده خاص کادر درمان به صورت 
متفق القول در بودجه سال ۱۴۰۳ گام برداریم. اگر وزیر بهداشت قول دهند که مسائل کادر درمان و پرستاران 
طرحی و نیروهای روزمزد و تبدیل وضعیت نیروهای بیمارستانی را از سازمان برنامه و بودجه و سازمان اداری 
استخدامی دنبال کنند بنده از توضیحات ایشان قانع می شوم و سوال را به رای نمی گذارم. از وزیر تقاضا دارم 
که در بازه زمانی دو ماهه به این موضوع رسیدگی کنند. در جریان بررسی گزارش کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس درباره ارزیابی اثر بخشی سیاست گذاری ها و اقدامات عملیاتی دستگاه های مسئول برای ساماندهی 
مشکلات زنجیره تامین و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی در کشور تعدادی از اعضای این کمیسیون به  بیان 

نظرات خود در این باره پرداختند.
باقرزاده: مجلس و دولت در مشکلات مربوط به تامین ارز دارو مقصر هستند

علی اصغر باقرزاده با اشاره به اینکه همه ما از کمبود دارو و افزایش بی رویه قیمت اقلام دارویی مطلع هستیم به 
دنبال آن شاهد افزایش هزینه های درمانی و زحمت برای شهروندان هستیم اظهار کرد: اگر به درستی به قانون 
عمل شود شاهد این اتفاق نبودیم. کسانی که موافق حذف ارز ترجیحی بودند اکنون باید پاسخ گو باشد. ما همان 
موقع اعلام کردیم که ۱۲۰ همت برای حوزه دارو نیاز است اما صرفا ۶۰ همت در نظر گرفته شد و همین میزان 
نیز داده نمی شود. مجلس شورای اسلامی هم مقصر است فقط دولت نیست که مقصر است باید نیازهای ارزی 

در حوزه دارو و تجهیزات تامین شود.
پزشکیان: انتظار ما از دولت در حوزه دارو اجرای قانون است

به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان  گفت: مساله خیلی روشن است، دولت باید در قدم اول قانون را اجرا کند. 
ما ۶۰ هزار میلیارد تومان برای مابه التفاوت دارو در نظر گرفتیم در حالی که ۱۲۵ الی ۱۵۰ هزار میلیارد تومان 
نیاز بود. سازمان برنامه و بودجه از محل هدفمندی یارانه ها این ۶۰ هزار میلیارد تومان را می دهد. در حالی که 

هدفمندی یارانه ها برای بیماران صعب العلاج و افراد ضعیف است. بسیاری از بیمارستان ها در پرداخت هزینه های 
دارویی به شرکت ها بدهکار هستند.وی در ادامه اظهار کرد: بسیاری از شرکت های تولید دارو بالغ بر ۶۰ هزار 
میلیارد تومان از بیمارستان ها طلب دارند. اگر با این روش پیش برویم مشکلی حل نخواهد شد بلکه باید براساس 
قانون گام برداریم. یک درصد ارزش افزوده و ۱۰ درصد هدفمندی یارانه ها باید در جای درست خود از سوی 
دولت پرداخت شود. دولت اکنون هزینه ای که باید به بیمارستان ها پرداخت می کرده را نداده است و مشکلات 
در بیمارستان ها تشدید شده است. با ادامه این روند در سال های آینده مشکلات دارو و تجهیزات پزشکی تشدید 
می شود. انتظار ما از دولت اجرای قانون است. وی با تاکید بر اینکه باید بر روی نوع مصرف نیز نظارت صورت 
بگیرد اگر ما مصرف را کنترل نکنیم کل منابع کل کشور را نیز به این حوزه بیاوریم باز هم کم است، تصریح کرد: 
دارو و تجهیزات پزشکی همواره برای سیستم ها هزینه بر است ما اگر پزشک خانواده را اجرایی کنیم می توانیم 

مصرف را کنترل کنیم. انتظار ما اجرای قانون است.
روح الامینی: صنعت دارو فرسوده شده است

عبدالحسین روح الامینی  گفت : با توجه به گزارشاتی که از سوی وزارت بهداشت مکرراً در کمیسیون بهداشت 
مطرح می شود، این تولیت نمره نظارتی خوبی نمی گیرد. تصمیمات مختلف اتخاذ می شود اما به بیماران و حقوق 
شهروندی توجهی نمی شود، بیمار وقتی نسخه خود را پرداخت می کند، نمی داند محاسبات بر چه مبنایی است 
و فقط نگاه می کند که نسبت به گذشته نزدیکی، پرداخت از جیبش بیشتر شده است.وی از دولت خواست تا 
در برنامه هفتم توسعه، به موضوع نوسازی و بازسازی صنعت دارو توجه کند و گفت: دولت در برنامه هفتم به 

صنعت دارو توجه بیشتری کند تا این صنعت نه تنها بتواند نیاز داخل را تامین کند بلکه صادرات نیز انجام دهد.
 میرمحمدی :عدم تامین به موقع ارز در سال گذشته موجب شد دارو گران تر

 به دست مردم برسد
از طرف دیگر جلیل میرمحمدی با اشاره به اینکه پارسال ارز دارو و تجهیزات پزشکی را دادند و کامل هم دادند 
اما متاسفانه هیچ کدام نه به موقع بود و نه کیفی؛ این اقدام باعث شد که مواد اولیه دارو به موقع نیاید و دارو گرانتر 
به مردم برسد و آن شد که نباید، می شد، خاطرنشان کرد: اگر تدبیر مناسب باشد، می توانیم مشکلات مان را به 

خوبی مدیریت و آنها را برطرف کنیم.
سعیدی: نمی توان منکر زیرمیزی ها شد

نماینده چابهار نیزگفت: نمی توان منکر زیرمیزی ها شد که به ویژه در مناطق محروم کشور بیداد می کند. معین 
الدین سعیدی گفت: با وجود تلاش های بسیار زیاد وزارت بهداشت، وضعیت حوزه سلامت مطلوب نیست و 
کمبود پزشک، دارو و تجهیزات پزشکی داریم البته که وزارت بهداشت مقصر این مشکلات نیست.وی ادامه داد؛ 
بانک مرکزی ارز مورد نیاز دارو را به موقع تخصیص نمی دهد حال اینکه اگر ماهانه ۳۰۰ میلیون یورو تخصیص 
پیدا می کرد،  شرایط داروخانه ها فرق می کرد.سعیدی با بیان اینکه تبعیضی در حوزه تخصیص ارز برای تجهیزات 
پزشکی وجود دارد، افزود: باید به جای تخصیص ارز به تولیدکننده، ارز باید به واردکننده تخصیص پیدا کند. 
در این بین هلدینگ هایی نیز در زیرمجموعه وزارتخانه ها هستند.وی ادامه داد: علاوه بر این عدالت در توزیع 
تجهیزات پزشکی در مناطق محروم وجود ندارد؛ شرایط بیماران خاص روز به روز بدتر می شود. کارکنان نظام 
سلامت هم حال و روز خوبی ندارند و کارانه آنها ۱۴ ماه است که پرداخت نشده آن هم در شرایطی که رهبری 
بر حمایت از این قشر تاکید دارند.  در این بین نمی توان منکر زیرمیزی ها شد، موضوعی که به ویژه در مناطق 

محروم کشور بیداد می کند.
وزارت اقتصاد به دنبال ایجاد ناصرخسرو آنلاین است

به گزارش خانه ملت، نماینده مردم اصفهان در مجلس گفت: وزارت اقتصاد عملا به دنبال ایجاد ناصرخسرو 
آنلاین است، اولاً از وزارت اقتصاد می خواهم به جای پا گذاشتن در سفره سلامت به سفره مردم رسیدگی کند 
و وضعیت معیشتی را اصلاح کند. با این قیمت های نابسامانی  که در بازار مشاهده می کنیم، مردم بسیار نگران 

هستند. عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس از فروش اینترنتی دارو در سکوهای داخلی انتقاد کرد و گفت: 
اگر خدای نکرده این سکوها یک داروی اشتباهی را به مریضی برسانند و اتفاقی برای آن بیمار بیفتد و منجر به 
فوت شود، آیا آنها پاسخگو هستند؟ زهرا شیخی گفت: اقتصاد سلامت الزامات خود را دارد؛ ما کم از مافیای دارو 
ضربه نخورده ایم. وزارت اقتصاد باید بحث های معیشتی مردم را درست کند نه اینکه پای خود را در کفش حوزه 
سلامت کرده و با مجوز دادن به پلتفرم ها امکان فعالیت را برای آنها ایجاد کند.وی با این توضیح که عرضه 
دارو الزامات خود را دارد، گفت: هنوز سامانه مطمئنی برای این موضوع وجود ندارد و نمی دانم چگونه می خواهند 
از حوزه اطلاعات سلامت مردم حفاظت کنند؟ گرانفروشی و کمبود دارو کافی نیست که عرصه دیگری برای 
کاسبان سلامت درست شده است؟ تنها دغدغه ای که وزارت اقتصاد بیان می کند دفاع چشم بسته از پلتفرم ها 
برای تسهیل دسترسی مردم به دارو است.  ما هم قبول داریم که باید دارو در دسترس مردم باشد اما به چه 
قیمتی این کار انجام می شود؟ آیا زیرساخت آن دیده شده است. شیخی اضافه کرد: پلتفرم فقط می تواند در 
نقش یک پیک عمل کند. فرض کنیم تمام زیرساخت های آن فراهم شود و ضوابط را اجرا کند اما اگر خدای 
نکرده این سکوها یک داروی اشتباهی را به مریضی برسانند و اتفاقی برای آن بیمار بیفتد و منجر به فوت شود، 
سکو پاسخگو است؟ وی در پایان گفت: سازمان تامین اجتماعی و بیمه ها بدهی های زیادی به دانشگاه ها دارند 

که باید پرداخت شود چون وضعیت به جایی رسیده که عملا دانشگاه ها نمی توانند خدمات مناسبی ارائه کنند.
حاجی دلیگانی: برخی از بیمارستان ها تا سکه نگیرند بیمار را عمل نمی کنند

به گزارش ایسنا، حسینعلی حاجی دلیگانی همچنین با اشاره به مشکل تامین دارو برای بیماران خاص ادامه 
داد: برخی از داروها برای بیماران خاص و پیوندی و یا پانسمان از کشور خاصی برای بیماران پروانه ای باید تامین 
شود لذا رئیس مجلس جلسات مشترکی با وزارت خارجه و هلال احمر تشکیل دهد تا بتوان مشکل این بیماران 
را حل کرد چون اگر دارو به موقع نرسد آنها با مشکل مواجه می شوند. در بحث درمان، منکر معروف شده است 
یعنی در برخی از بیمارستان ها که به نهادهای خوبی هم وابسته هستند، تا سکه یا دلار از بیمار نگیرند او را عمل 
نکرده و درمان نمی کنند. باید وزارت بهداشت فکری کند اگر تعرفه اشکال دارد آن را اصلاح کند اما این که تا 

سکه و دلار نگیرند بیمار را درمان نمی کنند یک مشکل اساسی برای کشور است.
در همین جلسه رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه تاکنون ۷۵ درصد اعتبارات بودجه ای حوزه درمان 
تخصیص داده شده است، تاکید کرد: حوزه درمان در اولویت دولت است، تاکنون اعتبارات هیچ بخشی به این 
میزان تخصیص داده نشده است. موارد باقی مانده را با جدیت دنبال می کنیم. سال گذشته ۱۳ همت برای حوزه 
دارویار تخصیص یافته بود اما امسال تا به امروز ۳۲ همت تخصیص یافته است.این درحالی است که رئیس 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با اشاره به اینکه اعلام شد  »تعداد داروهایی که کم بوده امسال کاهش 
پیدا کرده است« توضیح داد: این درست است اما متاسفانه داروهایی که کم بوده حیاتی هستند کما اینکه بیماران 
قلبی برای تهیه وارفارین و بیماران پیوند کلیه و مبتلا به گولوکوم در تهیه داروهای شان با مشکل مواجه شدند؛ 

پس تعداد کم مهم نیست چرا که متاسفانه شامل داروهای حیاتی می شود.
ضرب الاجل ۲ ماهه به وزارت بهداشت برای حل مشکل دارو و درمان مردم

در جمع بندی مباحث مطرح شده در جریان بررسی گزارش کمیسیون بهداشت و درمان مجلس درباره ارزیابی 
اثر بخشی سیاست گذاری ها و اقدامات عملیاتی دستگاه های مسئول برای ساماندهی مشکلات زنجیره تامین 
و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی در کشور، رئیس مجلس با تعیین ضرب الاجلی دو ماهه برای وزارت بهداشت 
گفت: باید طی این دو ماه شــاهد اصلاح وضعیت دارو و آثار آن در جامعه باشیم در غیر این صورت حتماً به 
عنوان مجلس از ابزار نظارتی مان استفاده می کنیم. همچنین به دیوان محاسبات می گویم که حتماً در این دو ماه 
گزارش دقیق از نحوه هزینه های محل اعنبارات، تخصیص ها و هزینه کردها به مجلس ارائه دهند. حوزه درمان 
تنها جایی است که ارز ۴۲۰۰ تومانی می دهیم و این موضوع باید بتواند در جایی مشکلات مردم را حل و فصل 

کند؛ ان شاءالله پیش از پایان سال شاهد گزارشی از  روند حوزه سلامت داشته باشیم.


